
 پاسخ قاطع سرلشکر باقری
به احتمال تهاجم نظامی به ایران

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در مراسم »عهد سربازی« 
در مسجد جمکران اظهار کرد: آماده باش برای نیروهای 
مسلح مفهوم آشنایی است یعنی هر لحظه دستمان بر ماشه 
و چشمان روی رادار است تا توطئه ای کشور را تهدید نکند 
و دشمن هوس تخریب امنیت کشورمان را نداشته باشند. 
سرلشکر باقری با اشاره به اینکه امروز ایران اقتداری بی نظیر 
پیدا کرده است، گفت: اگر روزی دشمن جرأت می کرد 
به این کشور تهاجم نظامی کرده و ما نگران سقوط اهواز 
بودیم، امروز با قدرت و اقتدار نیروهای مسلح، دشمنان 
جرأت تهاجم و حتی فکر تهاجم نظامی به کشورمان را کنار 
گذشته اند. امنیت کشورمان مثال زدنی است. در همین 
روزهای گذشته مگر وعده نداده بودند ایران را به آشوب و 
آتش می کشیم؟ مگر سال گذشته تلاش نکردند تا کشور را با 
آشوب مواجه کنند اما هوشیاری مردم و پایمردی نیروهای 
مسلح، نقشه های آنها را نقش بر آب کرد. وی تاکید کرد: 
ارتش، سپاه، فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی، بسیج و 
وزارت دفاع و ستادکل نیروهای مسلح بدنه یکپارچه برای 
دفاع از کشور ایجاد کرده اند که نتیجه آن فراهم شدن 

بستری امن برای توسعه کشور و زندگی آرام مردم است.
 

  طولانی ترین ساحل در خلیج فارس متعلق به 
ایران است

همچنین سردار علیرضا تنگسیری در یک گفت وگوی 
تلویزیونی با موضوع جزایر سه گانه ایرانی در خلیج فارس با 
اشاره به اینکه »طولانی ترین ساحل در خلیج فارس متعلق 
به ایران است« خلیج فارس را منطقه ای حساس- نه فقط 
به علت نفت و گاز موجود در منطقه بلکه به دلایل تاریخی- 
توصیف کرد. وی با اشاره به حضور پرتغالی ها و پس از 
آن استعمارگران انگلیسی در منطقه خلیج فارس یادآور 
شد: بیگانگان از دیرباز تاکنون چشم طمع به این منطقه 
داشته اند. اکنون هم که منابع نفت و گاز در این منطقه وجود 
دارد، بیگانگان بیشتر نسبت به منطقه خلیج فارس حریص 
شده اند. وی در بخشی از سخنان خود با بیان اینکه »جزیره 
تنب بزرگ مانند یک ناو هواپیمابر غرق نشدنی در میانه تنگه 
هرمز قرار داشته و بر آبراه های ورودی و خروجی تنگه هرمز 
تسلط کامل دارد«؛ ادامه داد: در ۸ مایلی تنب بزرگ نیز 
جزیره تنب کوچک قرار دارد و پس از آن نیز جزیره بوموسی 
واقع شده است. وی همچنین با اشاره به اینکه »سکوهای 
گازی ما در جزیره سیری قرار دارد« افزود: ما در مقابل 
جزیره هنگام یک سکوی مشترک با عمان داریم که هنگام 
نام دارد. ما در منطقه بوموسی هم یک سکوی گازی و نفتی 
به نام مبارک را داریم. جزیره سیری همچنین به تعدادی از 
میادین نفتی و گازی نیز مرتبط می شود که میادین نفتی 
ایلام و الوند و میدان نفتی امارات نیز به نام فاتح در آنجا 
قرار دارد. پس از این جزایر، جزایر فارورگان، فارور، کیش، 
هندورابی و لاوان واقع شده که در مجموع ۱۴ جزیره متعلق 
به استان هرمزگان است. در استان بوشهر 3 جزیره متعلق 
به ایران است که عبارتنداز جزایر فارسی، خارک و خارکو. 
2 جزیره نیز به نام های دارا و بنه در سد دفاعی خور موسی 
داریم. در مجموع ۱۹ جزیره در خلیج فارس متعلق به ایران 
است که بسیار حساس هستند. البته سه جزیره مهم ما در 
خلیج فارس که همان تنب بزرگ، تنب کوچک و بوموسی 
هستند، بیش ترین عمق را دارند که بهترین صیدگاه ما 
هستند. تنگسیری با بیان این که »اگر جزایر متعلق به 
ایران در خلیج فارس وجود نداشته باشد، ما حیات اقتصادی 
نخواهیم داشت، این جزایر که حیات ما هستند متعلق به 
ایران است. گفت: یکی از مظلومیت های انقلاب اسلامی این 
است که وقتی انقلاب کردیم، وزارت جنگ را به وزارت دفاع 
تبدیل کردیم. شما در طول انقلاب اسلامی یک مورد را سراغ 
ندارید که جمهوری اسلامی یک متر از خاک کشور دیگری 
را تصاحب کرده باشد، این از افتخارات ماست در صورتی که 
دشمنان ما علیه انقلاب اسلامی تبلیغات نادرست انجام 
می دهند که مظلومیت انقلاب اسلامی را نشان می دهد. 
وی با بیان این که »ما همواره در خلیج فارس پیام صلح و 
دوستی را اعلام کرده ایم« خاطرنشان کرد: شما حتی یک 
مورد نمی توانید پیدا کنید که قبل از اینکه دشمن به ما 
ضربه ای وارد کرده باشد علیه او حرکتی انجام داده باشیم. 
در ابتدای دفاع مقدس ۶۰ فروند کشتی ما را در خورموسی 
مورد اصابت قرار دادند. ما از سال ۶۵ که حمله به کشتی های 
ما را آغاز کردند. فرانسه به رژیم بعثی تجهیزاتی از جمله 
تاندارد، بالگردهای سوپر فرلون و  هواپیماهای سوپر ا
موشک های اگزوسه اعطا کرد تا کشتی های نفتی ما و جزیره 
خارک را مورد اصابت قرار دادند. خلیج فارس خانه ما بوده 
و هست و به همین دلیل لازم بود تا در این منطقه حساس 
حرکتی انجام دهیم. آن ها سه کشتی از ما را مورد اصابت 
قرار می دادند و ما در پاسخ یک کشتی از آن ها را هدف قرار 
می دادیم. وی درباره دلایل توقیف  کشتی ها در خلیج فارس 
هم گفت: کشتی هایی که در منطقه خلیج فارس توقیف 
می شوند یا دچار تخلف شده اند و یا قبل از آن، کشتی های 
ما را توقیف کرده اند. لذا؛ همسایه های ما که مسلمانان 
هستند و قرابت های بسیاری با یکدیگر داریم، بیگانگان 
در این منطقه جایی ندارند و خلیج فارس میراث مشترک 
کشورهای حاضر در این منطقه است. ما بارها دست دوستی 
به سوی همسایگان خود دراز کرده ایم و از آن ها برای انجام 
تمرینات، رزمایش ها و جلسات مشترک دعوت کردیم. 
کشورهای قطر و عمان که دوست و برادر ما هستند در 
رزمایش های نیروی دریایی سپاه شرکت کرده اند و عراق 
نیز یک مرتبه در رزمایش نیروی دریایی ارتش شرکت 

کرده است. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: انتخابات 
برای  استارت  نوعی   ۹۸ در سال  مجلس 
شکل گیری حاکمیت یکدست در جامعه بود 
تا ارکان انتخابی و انتصابی صرفا در اختیار یک 
تفکر واحد و جریان سیاسی قرار گیرد تا بتوانند 
اهداف و منویات خود را آن طور که می خواهند 
پیش برده و پیاده کنند. همین رویه نیز در 
گام اول اتفاق افتاد و پس از برگزاری انتخابات 
حداقلی مجلس یازدهم که با کاهش مشارکت 
مردم همراه بود، کنارگذاشتن اصلاح طلبان و در 
نهایت پیروزی اصولگرایان در زمین بدون رقیب 
مجلس تماما اصولگرا شکل گرفت. اما این پایان 
کار نبود و  به رغم فاصله دو ساله تا گام بعدی 
یعنی انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم؛ اما از 
همان زمان برنامه ریزی ها برای برداشتن دومین 
گام و فتح دومین کرسی انتخابی شروع شد و 
نهایتا 2 سال بعد نتیجه خود را در آوردگاهی 
همچون انتخابات خرداد ۱۴۰۰ نشان داد که 
مطابق خواسته شان در قالب خالص سازی و 
ردصلاحیت؛ انتخاباتی با مشارکت پایین مردم 
شکل گرفت و در نهایت گام دوم نیز با پیروزی 
از پیش تضمین شده برداشته شد. با این حال 
پس از ۱۴۰۰ که حاکمیت یکدست مطلوب 
اصولگرایان و تندروها شکل گرفت نیز امید 
می رفت که شاید شرایط نسبت به گذشته بهبود 
یابد؛ اما گذشت چند ماه کافی بود تا مشخص 
شود قرار نیست روند امور سیر صعودی داشته 
باشد بلکه برنامه به نحو دیگری است. نگاهی 
به عملکرد اقتصادی دولت، کارکرد مجلس در 
مسائل مختلف از ماجرای طرح صیانت گرفته 
و تا این آخری لایحه حجاب که با انتقادات 
بسیاری نیز مواجه شده نشان می دهد که 
سیستم حاکمیت یکدست از همان ابتدا نیز امید 
چندانی به موفقیتش نبود و عملکردهای ماه ها 
و سال های بعد نشان داد که این گفته بی دلیل 
نیست. البته گویا روند خالص سازی که در دو 
انتخابات از آن بهره برده شد پس از انتخابات 
نیز همچنان در حال اجراست و انگار در سومین 
انتخابات یعنی مجلس دوازدهم نیز به کار گرفته 
شود. حتی شرایط به نحوی پیش رفته که شاهد 
این خالص سازی در ساحت علم و دانشگاه ها 
نیز هستیم و پاکسازی و خالص سازی ها در 
دانشگاه  ها نیز با حمایت هایی همراه و انجام شده 
و می شود. جالب اینکه این جریان اساسا جایگاه 
چندانی نیز برای نگاه و نظر مردم قائل نیست.  با 
این حال آنچه که مسلم است تمامی این مسائل 
و کاستی  ها را مردم از چشم  مجموعه حاکمیت 

می بینند و اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی 
نیز از این منظر خدشه دار می گردد. لذا برای 
بازیابی و  ترمیم و احیای اعتماد مردم باید هر 
چه زرودتر از این دست رویه ها و روش های 
محدودکننده فاصله گرفت تا کشور نیز بیش 
از این متحمل زیان نگردیده و رو به توسعه و 

پیشرفت حرکت کند.
 

   جریان خالص ساز صدمات زیادی به 
کشور وارد می کند

یک فعال سیاسی اصولگرا در خصوص پروژه 
حاکمیت یکدست و پیاده سازی اهداف و منویات 
آن اظهار داشت:  این پروژه در حال به نتیجه 
رسیدن است. یعنی این پروژه خالص سازی 
که از سال ۹۸ شروع شد و در سال ۱۴۰۰ با 
قوت بیشتری ادامه پیدا کرد و در اخراج  برخی 
اساتید هم به شکل دیگری خود را نشان داد در 
انتخابات نهادهای  صنفی مثل سازمان نظام 
پزشکی، سازمان نظام مهندسی، سازمان نظام 
روانشناسی و اخیرا سازمان نظام پرستاری انجام 
شد نشان می دهد که این جریان خالص سازی 
جریانی برنامه ریزی شده از سال های قبل است 
و قرار است سال ها ادامه پیدا کند و تا زمانی که در 
مقابل این اسب سرکش یک نیروی مقتدر قرار 
نگیرد تبعا ادامه پیدا خواهد کرد و در انتخابات 
مجلس نیز این جریان خالص سازی یا حاکمیت 
یکدست با یک روش تازه تری ادامه خواهد 
یافت.  محمد مهاجری به »آرمان ملی« گفت:  
افرادی که در فضای سیاسی فعال هستند 
چاره ای ندارند جز اینکه این فرآیند را افشاگری 

کنند و تلاش کنند که این اتفاق نامیمون به 
تحقق کامل نرسد.  وی تصریح کرد: این جریان 
حتما دچار اختلافات درون تشکیلاتی خواهد 
شد و جنگ قدرت با شدت و حدت ادامه پیدا 
خواهد کرد. اما صدمات زیادی به فضای سیاسی 
کشور وارد می کنند که جبران آن بسیار سخت 

خواهد بود. 

   سیاست ورزی تعامل ملتمسانه با 
صاحبان قدرت نیست 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
یکدستی ارکان حاکمیت در انتخابات پیش رو 
و احتمال افزایش اختلاف ها بین نیروهای 
خودشان اظهار داشت:  برخی می گویند حکومت 
اسلامی  یک برنامه ای دارد، درست است که 
انتخابات و مردم برای  آن اهمیت دارد، اما نباید 
انتخابات باعث شود که اصول اساسی مورد نظر 
دستخوش تغییر و تشکیک شود. این روش از 
سال ۹۸ اجرائی شده. حالا شما هر چقدر بگویید 
بد است،  مخرب است، مردم این را می گویند 
ما چنین نظری داریم، اثر ندارد. حکومت به 
این بایدها و نبایدها و نصایح و دلسوزی وقعی 
نمی گذارد.  برخی به این جمع بندی رسیده اند 
که حاکمیت دوگانه برچیده شود و در درون 
نظام تنش وجود نداشته باشد. محمد نعیمی پور 
در خصوص کنارگذاشتن اصلاح طلبان و محدود 
شدن فعالیت آنها گفت:  یک اشکالی در کار ما 
اصلاح طلبان و هواداران اصلاح طلبی وجود دارد 
که ظاهرا نمی توانیم مشی خود را تغییر دهیم. 
ادبیات سیاسی را متحول کنیم و نحوه استدلال 

و حتی گفتمان را تغییر دهیم. لذا همیشه و مکرر 
از طرف اصلاح طلبان از حکومت سؤال می شود، 
چرا استصواب در انتخابات اعمال می شود؟ و 
حاکمیت هم بارها و به انحاء مختلف می گوید 
اجازه نمی دهم نااهلان در ارکان حکومت راه 
پیدا کنند. از نظر آنها بخش عمده ای از خط 
امامی ها و اصلاح طلبان نااهل هستند!؟ وی 
افزود:  زمان کلی گویی، تخریب وجهه رقبای 
سیاسی و تولید امواج سیاسی گذاشته است. 
دیگر این باور کمرنگ شده که با تغییر افراد در 
مسئولیت ها، اوضاع کشور بهبود پیدا می کند. 
معتقدم هنوز توان بالقوه در سطوح استراتژی، 
سیاستگذاری، برنامه ریزی و خط مشی گذاری 
و  میانسال  جوان،  اصلاح طلبان  میان  در 
سالخورده وجود دارد از آن مهم تر این است که 
اکثریت جامعه ایران و ایرانیان در همه رده های 
سنی و شغلی خواهان اصلاح امور کشور هستند 
و انتظار رشد، پیشرفت و شکوفائی ایران عزیز را 
دارند. نعیمی پور بیان کرد: واقعیت های قدرت 
سیاسی و تمسک به منطق قدرت را نمی توان 
نادیده گرفت. اصرار و تاکید بر یک مشی و روشی 
سیاسی و پایمردی در مواضع سیاسی و ارزشی، 
راهگشا نیست. معتقدم اگر هدف اصلی و کانونی 
ما ایران باشد، سیاست ورزی محور اصلی فعالیت 
سیاستمداران می شود. برای برقراری قدرت 
و سیاست مطلوب و جدید و نوظهور ضروری 
است، پی ریزی و بنیان های مستحکم تاسیس 
و احداث کرد تا دوام پیدا کند. سیاست ورزی، 
سازشکاری نیست، حتی تعاملی ملتمسانه با 

صاحبان قدرت نیست.

3سیـاسـت سال پنجم
شماره   1653

سه شنبه 
1402 .07 .04
10    ربیع الاول     1445/    26   سپتامبر     2023

a r m a n m e l i . i r

گــــزارش

ذره بین

از اخراج اساتید و انتخابات نهادهای مدنی تا تاثیرگذاری بر انتخابات 

خالص سازی در قالب حاکمیت یکدست

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »در انتخابات ۹2، به شورای 
نگهبان گفتم به مصلحت نظام است که هاشمی رد صلاحیت 
شود. اعضای شورای نگهبان هر چه گشتند، یک ان قلت هم 
نتوانستند بیاورند. بر اساس گزارشات ما از کف خیابان، هاشمی 
پیروز انتخابات بود.« این جملات حیدر مصلحی، وزیر اسبق 
اطلاعات است که در حافظه بسیاری از افراد ثبت شده است 
حتی تکذیب کدخدایی، سخنگوی وقت شورای نگهبان هم 
نتواست سبب فراموشی اظهارات شود. از سوی دیگر روایت های 
زیادی درباره ردصلاحیت ها مطرح می شود که نمی توان مهر 
تایید بر همه آنها زد چرا که تنها نهاد بررسی کننده صلاحیت ها 
مرجعی قابل اطمینان است اما به هر حال روایت هایی منتشر 
می شود. مانند غلامعلی رجایی، فعال و تحلیلگر سیاسی که روز 
گذشته در گفت وگو با خبرآنلاین ضمن ارزیابی اقدامات جریان 
خالص سازی و میزان پیشروی آن گفت: »قضیه خالص سازی 
تنها مربوط به جبهه پایداری نیست بلکه یک سیاست است 
که اعمال می شود و مدت هاست که انجام شده تا جایی که 
بنده به نقل از آیت ا... حائری شیرازی شنیدم که به او گفته 
بودند اگر برای ریاست آیت ا... هاشمی رفسنجانی فعالیت 
نمی کنید، شما را در لیست قرار بدهیم اما در نهایت نام او در 
لیست مجلس خبرگان قرار نداده بودند چراکه آیت ا... حائری 
شیرازی گفته بود اگر خدایی نکرده اتفاقی برای رهبری بیفتد 
غیر از هاشمی رفسنجانی چه کسی را دارید؟ او افزود: لذا قضیه 
خالص سازی مربوط به مدت ها قبل است تا جایی که مرحوم 
هاشمی رفسنجانی نیز در زمره خودی ها قرار نداشت، بنابراین 
خالص سازی یک سیاست است.« رجایی با اشاره به اهمیت 
مشارکت مردم برای جریان خالص سازی تصریح کرد: البته 

جریان خالص سازی نظری نسبت کم و زیاد شدن آرا ندارند 
چراکه همین افراد از جمله رسایی گفته بودند که آرا زیاد شود، 

شانس آنها برای حضور کم می شود. 

   لاریجانی بود، رئیسی به پاستور نمی رسید
رجایی در واکنش به اینکه بنابراین خالص سازی از زمان 
مرحوم هاشمی رفسنجانی شروع شده بود، ابراز کرد: جریانی 
وجود دارد که این افراد معتقد هستند نزدیک ترین برداشت و 
کنش را نسبت به حاکمیت دارند و دیگران همگی دور هستند 
و فاصله دارند و یا زاویه دارند، مخالف و منتقد هستند، لذا نام 
این اقدام خود را خالص سازی گذاشتند چنانچه در انتخابات 
ریاست جمهوری گذشته مشاهده کردیم فردی مانند لاریجانی 
که ۱2 سال رئیس مجلس بود با بهانه های واهی در این دوره 
قرار نگرفت البته لاریجانی در واکنش به بهانه های مذکور بیانیه 
داد و به این نکته اشاره کرد که هیچکدام از ایرادات مربوط 
به او نیست. رجایی افزود: اما در هر صورت تصمیم بود و آن 
تصمیم عملیاتی شد و عملا هم در جهت ستمی که در حق 
لاریجانی شد و رهبری فرمودند، اقدامی صورت نگرفت. شاید 
اگر لاریجانی وارد عرصه می شد رئیسی به راحتی وارد پاستور 
نمی شد و چه بسا اصلا به پاستور نمی رفت. این فعال سیاسی 
همچنین تصریح کرد: در نهایت قضیه خالص سازی و یا همان 
یکدست سازی که جمهوریت نظام را زیر سوال برده یکی از 
تندرو ترین جریان هاست. در حقیقت جمهوری اسلامی به 
حضور مردم، گستره دامنه حضور مردم در انتخابات بستگی 
دارد کما اینکه مقام معظم رهبری و امام خمینی )ره( نیز مدام به 
این نکته اشاره کردند. بنابراین اگر حضور مردم در انتخابات به 

مرور کمرنگ شود، امر نابخشودنی است. در شرایط فعلی دامنه 
حمایت جمهور نباید مانند دریاچه ارومیه کم کم از بین برود و 
در نهایت چیزی از آن باقی نماند. قالیباف زیر تیغ »مصلحت« 

خالص سازهاست. 

   قالیباف در تیررس جبهه پایداری
از سوی دیگر جریان پایداری از اصلی ترین حامیان 
خالص سازی است چرا که می دانند تنها در صورت عدم حضور 
چهره های معروف است که می توانند به بهارستان بروند. آنها از 
مدتی قبل پروژه حذف قالیباف را آغاز کرده اند و تصور می کنند 
اگر امکان ردصلاحیت لاریجانی بود پس حذف قالیباف هم 
چندان کار دشواری نیست. جدال و جنگ بین »محمدباقر 
قالیباف و جبهه پایداری«؛ دو طیف از جریان اصولگرا باز هم 
شروع شده است. هرچند این دعواها آنچنان جدید نیست، اما 
در خلال این جدال ها برگ تازه ای علیه یکدیگر رو می کنند. از 
سوال پیرامون منابع مالی یکدیگر تا محل سکونت نزدیکان 
قالیباف، مواردی هستند که لابه لای این دعواها گفته شده 
است. با ریاست جمهوری ابراهیم رئیسی و قوت گرفتن جبهه 
پایداری در لوای حضور در دولت سیزدهم، دیگر قالیباف برای 
جبهه پایداری تنها به معنای رقیب بود و نه هم پیمان اسفند ۹۸. 
از همین رو نزدیک به انتخابات هیات رئیسه اجلاسیه سوم، برگ 
دیگری علیه قالیباف رو شد؛ این بار سیسمونی گیت. ماجرای 
سفر خانواده رئیس مجلس به استانبول ترکیه برای خرید 
سیسمونی نوه  قالیباف. این هم تبدیل به یک حاشیه بزرگ شد. 
جالب اینکه افشاکننده این سفر، افرادی بودند که قرابت فکری 

نزدیکی با جبهه پایداری دارند. 

فعال سیاسی اصلاح طلب: قالیباف زیر تیغ »مصلحت« خالص سازهاست

سرنوشت لاریجانی در انتظار قالیباف؟!
      رجایی: رسایی گفته بود آرا زیاد شود، شانس حضور کم می شود

علی مطهری مطرح کرد

دست و بال مجلس را بسته اند
نمی شود بگوییم مرغ ما یک پا دارد و به 

راه خود ادامه بدهیم

یک نماینده ادوار مجلس در خصوص 
انتخابات مجلس دوازدهم اظهار داشت:  
باید ببینیم چه اتفاق می افتد و رفتار شورای 
نگهبان که البته برگرفته از رفتار نهادهای 
اطلاعاتی و امنیتی است چگونه خواهد بود. 
باید این را بسنجیم، شرایط جامعه را بسنجیم 
و میزان مشارکت مردم را بسنجیم  و تصمیم 
بگیریم. انسان بالاخره در آن شرایط وظیفه 
خود را تشخیص می دهد که چگونه رفتار 
بکند. الان نمی شود حرف قطعی زد. اگر ما به 
اینجا برسیم که به طور قطعی باید در انتخابات 
شرکت بکنیم، این واقعا به خاطر وظیفه  شرعی 
و اجتماعی است. علی مطهری گفت: با همه 
انتقاداتی که داریم، ولی بالاخره اصل این نظام 
باید حفظ و اصلاح بشود. برخی رفتارهای 
غلط باید از بین برود، باید برگردیم به قانون 
اساسی و باید مجلس برگردد به جایگاه 
خودش در قانون اساسی. ما اگر احساس 
کنیم که می توانیم اقداماتی انجام دهیم که 
مجلس برگردد به جایگاه خودش، حتما 
وارد می شویم چون به هرحال، ما خودمان را 
از صاحبان این انقلاب می دانیم و معتقدیم 
اصل این انقلاب باید حفظ بشود، ولی باید 
اصلاح بشود و در جایگاه وعده داده شده قرار 
بگیرد. وی افزود:  الان انحرافاتی پیدا شده 
که قطعا باید این ها از بین برود و به گونه ای 
شده که اصلا مردم راضی نیستند و این نشان 
می دهد که برخی از سیاست های ما غلط بوده 
است. نتیجه کار بالاخره نتیجه خوبی نبوده. 
مردم در فشار اقتصادی و معیشتی هستند و 
افق روشنی هم دیده نمی شود و کم کم مردم 
در آن اصول اولیه خودشان شک می کنند که 
نکند آن اصول اولیه غلط بوده، در حالی که 
آن اصول اولیه درست بوده، بلکه نحوه اجرا 
غلط بوده و انحراف هایی از آن اصول اولیه پیدا 
شده است. بالاخره افرادی باید بیایند و اوضاع 
را اصلاح کنند.نمی شود عقب بنشینند و به 
امید اتفاقات باشند. بعضی از سیاست هایی 
که الان دارد اعمال می شود، این ها در واقع 
باعث این مشکلات اقتصادی و فرهنگی شده 
و باید تغییر بکند. نایب رئیس مجلس دهم 
بیان کرد:  نمی شود همین طور ما بگوییم 
مرغ ما یک پا دارد و به راه خود ادامه دهیم. 
این است که بالاخره اگر بشود افرادی وارد 
مجلس بشوند که مجلس را به جایگاه اصلی 
خودش برگردانند و مجلسی باشد که واقعا 
نماینده مردم باشد و حرف های مردم در آنجا 
مطرح بشود، اگر انسان احساس کند می تواند 
در اینجا مؤثر باشد، آدم وارد می شود و وظیفه 
دارد وارد بشود. من قبلا هم عرض کرده بودم 
که وجود برخی شوراها که قانون گذاری 
می کنند، یک محدودیت برای مجلس است. 
وجود آن هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای 
سیاست های یک عامل محدودکننده مجلس 
است و دست وبال مجلس را بسته است؛ مصوبه 
مجلس را می گیرد بررسی می کند و گاهی به 
بهانه مغایرت با یک سیاست کلی آن را نگه 
می دارد تا زمان آن بگذرد، در حالی که غیر از 
شورای نگهبان هیچ نهادی حق بررسی مصوبه 
مجلس را ندارد، شورای نگهبان هم صرفا از 
نظر انطباق با شرع و قانون اساسی می تواند 

بررسی کند.

   دست و بال مجلس را بسته اند
علی مطهری اظهار کرد:  شورای هماهنگی 
اقتصادی سران قوا نیز که گاهی قانون گذاری 
می کند مجلس را محدود کرده است. این ها 
همه مجلس را تضعیف کرده اند. دیگر ما 
نمی توانیم ادعا بکنیم که این مجلس نماینده 
واقعی مردم است. لذا مجلس باید برگردد به 
جایگاه خودش در قانون اساسی. این هم البته 
باید ابتدا از راه مذاکره و گفت وگو باشد و بعضی 
از این ها باید صحبت بشود؛ راجع به شورای 
هماهنگی اقتصادی سران قوا و همین طور 
راجع به هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای 
سیاست های کلی با خود مقام رهبری باید 
صحبت بشود. وی ادامه داد:  اگر هم چیزی 
بوده، موقت بوده و به خاطر شرایط خاصی 
چنین تصمیمی گرفته شده، ولی ادامه کار 
این ها به نظر من دست وبال مجلس را بسته 
و نماینده ها در مسائل مهم اصلا نمی توانند 
وارد بشوند؛ چون بلافاصله همین ها می آیند و 
وارد می شوند. این چهره سیاسی عنوان کرد: 
بعضی چیزها اصلا در مجلس مطرح نمی شود 
و مستقیم می رود در شورای عالی سران. 
خب، این ها قانون می گذارند و اصلا مجلس 
اطلاع ندارد. یا مجلس یک مصوبه مهمی 
دارد، اما آن هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای 
سیاست های کلی می گوید با فلان سیاست از 
میان صدها سیاست مخالف است و نگهش 
می دارد؛ مثل رفتاری که درباره لوایح مربوط 
به FATF رخ داد که چند سال است که این ها 
را نگه داشته اند، در حالی که یکی را مجلس 
تصویب کرد و شورای نگهبان هم تأیید کرد 
و یکی دیگر را مجلس تصویب کرد و شورای 
نگهبان یک اشکال جزئی گرفت که قابل رفع 
بود، بعد رفت در مجمع تشخیص و هیأت 
نظارت، جلوش را گرفتند. اگر تصویب می شد 
چقدر مؤثر بود در وضع اقتصاد کشور؟! خب، 
این نشان می دهد که آن تصمیم گیرنده نهایی 

مجلس نیست.

محمد نعیمی پور:
برخی درحکومت به دنبال برچیدن بساط 
حاکمیت دوگانه هستند

محمد مهاجری در گفت و گو با »آرمان ملی«:
خالص سازی با روش  تازه تری ادامه پیدا خواهد کرد

انتقاد عجیب 
سردار طلایی نیک

سخنگوی وزارت دفاع شامگاه دوشنبه در مراسم یاد 
یاران شهرستان پاکدشت با اشاره به اقدامات اخیر دولت 
در یکپارچه سازی و نظم دهی سیاسی اظهار داشت: با آغاز 
به کار دولت سیزدهم درهم آمیختگی دولت گذشته و فاصله 
ایجادشده بین مردم و مسئولان با کارهای جهادی و انقلابی 
کم شد و تیری دیگر از صد تیر فتنه گری دشمنان با تلاش 
آیت ا... رئیسی از بین رفت. سردار طلایی نیک با توجه 
به توطئه های دشمنان از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کرد: تاکنون بیش از یک صد توطئه و بحران 
در سال های گذشته شکل گرفت، وقتی ملت در صحنه 
تبعیت از رهبری را نشان دادند بحران ها و فتنه ها جمع شد. 
خود دشمنان بر این اصل اذعان دارند که اکنون در منطقه 
خاورمیانه هیچ معادله ای قابل تنظیم نیست مگر ایران 

اسلامی در آن حضور داشته باشد.
پرونده برجام 
بسته شده است

دولت روحانی برای به نتیجه رسیدن توافق هسته ای تلاش 
زیادی کرد و در این مسیر با چالش ها و موانع متعددی مواجه 
بود. چندی پیش خبرآنلاین نوشته بود: »دو منبع نزدیک به 
مذاکرات هسته ای به وبگاه میدل ایست ای گفته اند که بلافاصله 
پس از روی کار آمدن ابراهیم رئیسی، فرصت احیای توافق 
هسته ای ۲۰۱۵ ایران در دستور کار بود، اما به  رغم تمایل اولیه 
او،  برخی جلوی هرگونه شانس امضای آن را گرفتند.« دیروز 
هم علی جنتی، وزیر اسبق ارشاد گفت: دولت سیزدهم فرصت 
مهم و آماده دولت دوازدهم را برای احیای برجام از دست داد که 
برای آن شش دور مذاکره انجام شد. به گزارش خبرآنلاین وی 
در ادامه افزود: دولت جدید بر این باور بود که می تواند امتیازات 
بیشتری به دست آورد اما نه تنها این مساله به جایی نرسید بلکه 
آمریکایی ها امتیازات مورد مذاکره با دولت روحانی را به دولت 

جدید ندادند و به نظر می رسد پرونده برجام بسته شده است.


